
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 29 d’abril de
2010. Comença la sessió a les 10 hores i 4 minuts.
Presideix la presidenta de les Corts Valencianes, senyora
María Milagrosa Martínez Navarro. Sessió plenària
número 68. Segona i darrera reunió.

La senyora presidenta:

Buenos días.
Por favor, rogaría a los medios de comunicación...
Es reprén la sessió.

Compareixença del president del Consell per a respondre
les preguntes d’interés general per a 

la Comunitat Valenciana

La senyora presidenta:

Compareixença del president del Consell per a respon-
dre les preguntes formulades pels grups parlamentaris d’in-
terés general per a la Comunitat Valenciana. Té la paraula el
síndic del Grup Parlamentari Popular, senyor Blasco.

El senyor Blasco Castany:

Moltes gràcies, senyora presidenta.
Molt honorable president de La Generalitat.
Honorables consellers.
Senyores i senyors diputats.
Bon dia per a tots.
L’educació, anomenada no fa tant de temps instrucció

pública, constituïx un dels pilars bàsics de les societats actu-
als, un pilar bàsic, l’educació, que és un deure per a la ciu-
tadania, és un deure, també, i per tant un dret per a totes les
persones que han de ser receptores d’este servici públic i, al
mateix temps, és una obligació per a les institucions públi-
ques. Un dret per als ciutadans, un deure per a les institu-
cions públiques que conformen, igualment, pilars bàsics del
que hem denominat la societat del benestar. Una societat
que, perquè tinga tot el seu contingut, ha de fer una aposta
per polítiques socials, per polítiques educatives i que ha de
fer una aposta forta per la innovació, per la formació i per
l’educació.

Així ho ha entés el govern del Partit Popular al front de
La Generalitat, això ho han entés tots els governs del Partit
Popular en esta comunitat en els últims anys. Esta és una
comunitat que té un sistema educatiu modèlic, que ha fet un
esforç pressupostari per a millorar les infraestructures edu-
catives i millorar les dotacions del personal docent, com mai
en la història de l’autonomia valenciana s’havia fet i que
presenta, al mateix temps, un esforç diari, quotidià, per
millorar la qualitat, per millorar les condicions del sector
educatiu de la nostra comunitat.

Per una altra banda, esta aposta per este servici públic
educatiu de qualitat està en consonància en el que són les
normes, les directrius, en Europa fonamentalment. Basta dir
una dada, el 35% dels llocs de treball que seran necessaris
cobrir en l’any 2003 en Europa van a necessitar d’una alta
qualificació, tal com assenyala el Centre Europeu de
Desenrotllament de l’Educació i de la Formació
Professional. En estos paràmetres, igual que en el que repre-
senta el Tractat de Lisboa, la Comunitat Valenciana, el
govern que vosté presidix, senyor president, és un govern
que està fent una aposta clara i inequívoca per mantindre,

des del punt de vista quantitatiu i qualitatiu, este valor de
l’educació, com un dels referents de la seua acció de govern.
Aixina s’ha vingut fent en la millora de les infraestructures,
en haver augmentat en un 50% el personal docent en els
últims anys i, especialment, en les dotacions pressupostàries
que tots els anys s’aproven pel govern i se ratifiquen en
estes Corts.

Enguany, el pressupost de la Conselleria d’Educació, en
el context del pressupost total de La Generalitat, representa
un 30,82%, exclusivament les dotacions pressupostàries
dedicades a l’educació. Un percentatge que significa, al
mateix temps, el compromís per estes polítiques solidàries i
socials per part del seu govern. És més, gradualment i pro-
gressivament, tots els anys ha augmentat la dotació dedica-
da a les polítiques actives en favor de l’educació en esta
comunitat. Enguany també ha sigut aixina i si fem el càlcul
dels últims deu anys, inclús les dotacions dedicades a l’edu-
cació han augmentat per damunt del percentatge mitjà de
l’augment global dels pressupostos de La Generalitat.

Això, a més, s’ha fet en un moment en què el govern
socialista continua sense acceptar un pacte educatiu d’estat
que milloraria no solament la qualitat sinó també la relació
i la coordinació entre les distintes comunitats autònomes en
una qüestió tan essencial com és l’educació i, al mateix
temps, se dóna en un context on, en esta comunitat, el
govern socialista continua ignorant el més del milió de per-
sones que en els últims nou anys han vingut i que reclamen
també un servici de qualitat en relació a l’educació.

Basta també significar que quasi cent mil xiquets i
xiquetes que han vingut en els últims anys a esta comunitat
degut al creixement demogràfic i al flux migratori, estan
sent atesos, des d’un punt de vista de la qualitat, en el servi-
ci públic pel que ha fet aposta el seu govern. Això significa,
al mateix temps, unes tensions pressupostàries que, afortu-
nadament, el govern que vosté presidix ha vingut mantenint
any darrere any per a mantindre la qualitat d’este servici.

En eixe aspecte, en este context i agraint-li, des del Grup
Parlamentari Popular, l’esforç continuat del seu govern per
una aposta d’educació en qualitat, volem preguntar-li, al
senyor president de La Generalitat, com valora els esforços,
com valora les inversions educatives, del govern de La
Generalitat?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el molt honorable president del Consell.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyora presidenta.
Senyories.
Senyor portaveu del Grup Parlamentari Popular.
En primer lloc, voldria donar les gràcies a totes les per-

sones, als regants, als agricultors de la Comunitat
Valenciana, per estos anys i estos mesos, fonamentalment,
de treball col·lectiu per a fer possible que la Comunitat
Valenciana mantinga el transvasament del Tajo-Segura i que
mantinga sense la reserva prevista en l’Estatut, també, el
Xúquer viu perquè, entre altres coses, eixa reserva atempta-
va directament contra les possibilitats de creixement de les
riberes, des del punt de vista de la plantació de tarongers,
inclús, contra l’abastiment d’aigua a l’àrea metropolitana de
València. És un triomf de tota la societat valenciana.
(Aplaudiments)

Efectivamente, hemos hecho un enorme esfuerzo, yo
creo que es de los esfuerzos más importantes y significati-
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vos de los gobiernos del Partido Popular desde el año 1995.
La apuesta por la educación pública y de calidad en todos
los ámbitos, desde la Educación Infantil, hasta la
Universidad, pasando por la primaria, secundaria, por los
bachilleratos y por la Formación Profesional, ha sido la gran
apuesta de una comunidad que supo desde el principio que
la igualdad de oportunidades partía, inexcusablemente, con
la instalación, la construcción, de equipamiento educativo
de primer nivel y la contratación de profesores y de maes-
tros en todo el sistema.

El crecimiento ha sido exponencial. Les voy a dar un
dato que es bastante gráfico. Desde que soy presidente se ha
inaugurado, o un colegio, o un instituto, cada semana. Eso
significa que hay más de 360 colegios e institutos inaugura-
dos desde que soy presidente de La Generalitat.

Como en esta vida todo es bueno, homologarlo a perio-
dos de tiempo y políticos, para darnos cuenta donde está la
demagogia y donde está el trabajo, les diré que durante los
doce años de gobierno del Partido Socialista se construyeron
73 colegios e institutos. En cambio, en la mitad de tiempo
hemos multiplicado el número de colegios e institutos hasta
más de 360. ¿Se dan cuenta ustedes de quienes son los que
realmente han apostado por la educación pública?
(Aplaudiments)

Yo sé por qué la izquierda en la Comunidad Valenciana
lleva mucho tiempo sin hablar de educación, sin hablar de
sanidad, sin hablar de infraestructuras, sin hablar de agua, sin
hablar de medio ambiente, sin hablar de políticas sociales, lo
sé perfectamente, porque en todos los campos en los que hay
gestión de trabajo, esfuerzo y responsabilidad, barremos a
datos, a compromiso y a propuestas al Partido Socialista,
tanto cuando gobernaba en la Comunidad Valenciana como
ahora que lo está haciendo a nivel nacional.

Un millón de alumnos en todo el sistema educativo, más
de sesenta mil profesores y maestros en todo el sistema edu-
cativo, es el legado, a día de hoy, de lo que han sido estos
años de gestión del Partido Popular en materia educativa.
Más de cuatro mil cuatrocientos millones de euros del presu-
puesto anual, significa más del 30% destinado a educación.

Nosotros creemos en la educación, porque la educación
es la que prepara y forma a los jóvenes, a los niños y a los
jóvenes, para el día de mañana. Es la que iguala oportunida-
des entre las familias y las personas. Es la que ha consegui-
do integrar a decenas de miles de personas que han venido
de otros lugares del mundo en nuestra sociedad y es, en defi-
nitiva, la más importante apuesta de libertad y democracia,
en letras mayúsculas, que cualquier sociedad pueda hacer.
Por eso el Partido Popular es exactamente igual a educación
pública, de excelencia y de calidad.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista.

El senyor Luna González:

Muchas gracias, señora presidenta.
¿Considera aceptable la práctica consistente en fraccio-

nar el objeto de los contratos para aplicar procedimientos
menos respetuosos con los principios de publicidad y con-
currencia exigidos por la ley?

La senyora presidenta:

Té la paraula el president del Consell per a respondre a
la pregunta del síndic.

El senyor president del Consell:

Gracias, señora presidenta.
Para entender la pregunta que se nos formula desde el

Grupo Parlamentario Socialista, he intentado ir a las fuentes,
a las fuentes.

Fuente número 1: Sindicatura de Cuentas. En todos los
informes se concluye que la sindicatura en el ámbito de la
fiscalización no ha encontrado los elementos que configuran
una contabilidad que no sea responsable. En consecuencia,
lo que sí hace es formular algún tipo de recomendación para
una mejor gestión de los expedientes de contratación.

Fuente número 2, para saber exactamente qué se me pre-
guntaba, y se me envían una serie de expedientes en los que,
presumiblemente, este tipo de prácticas se hacía habitual-
mente cuando el señor Luna era alcalde de Alicante.

Fuente número 3: he preguntado los procedimientos de
publicidad y concurrencia cuando gobernaba el Partido
Socialista y cuando gobierna el Partido Popular. El porcen-
taje es de 54% de contrataciones en estas características de
la época socialista a menos del 10%.

Con estas fuentes creo que queda todo dicho.
Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Tiene la palabra el señor Luna.

El senyor Luna González:

Gracias, señora presidenta.
Desde que empezó este tema del caso Gürtel usted

renunció a su defensa en el ámbito de lo político, renunció a
dar explicaciones en esta cámara y prefirió refugiarse en el
ámbito de lo judicial, seguramente pensando que las escara-
muzas procesales le librarían de alguna cosa, y claro, desde
ese momento se ha estado refugiando aquí en la opacidad,
en el fraccionamiento, en la imposibilidad de control, en la
ficción de que no hay ningún cuestionamiento judicial a lo
que hacen. Por eso dijo aquí, la semana pasada, que «nadie
ha dicho que haya ninguna adjudicación irregular». Sigue
usted aferrado al «esto no es lo que parece», pero el proble-
ma es que cuando la justicia actúa, la ficción se desmorona,
señor Camps.

Esto es un informe de la oficina de auxilio judicial que
obra en el expediente que instruye el señor Pedreira del caso
Gürtel. Es un informe del día 16 de abril, no está protegido
por el secreto de sumario, no se preocupen, ha sido notifica-
do a las partes. Está hecho por interventores del estado, ins-
pectores de hacienda, funcionarios del Banco de España, y
dice algunas cosas interesantes. Analiza 85 operaciones de
la Generalitat valenciana bajo su mandato, operaciones de
presidencia, de vicepresidencia, de 7 consellerias y hasta 17
órganos gestores. En más de cincuenta ocasiones se ha vul-
nerado la ley.

Dice: «Consideramos que ha habido un fraccionamiento
del objeto del contrato, en cuatro contratos menores y con la
misma empresa, con el objeto de no utilizar otros procedi-
mientos de contratación, negociado o abierto, por lo que se
han vulnerado los principios de publicidad y concurrencia,
«en más de cincuenta ocasiones», dice esto.

Hay cinco facturas directas, de adjudicación directa, que
sí, que exceden el límite de lo que permite la ley.

Hay facturas donde se incumple claramente el objeto del
contrato. Y le voy a citar una, del señor Blasco en lo de
VAERSA, donde dice: «Si el incumplimiento hubiera sido
por causas imputables al contratista, hubiera dado lugar a la
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